
1Zeeheld •  februari  2003

2
.  Bottendaal stemt rood

.  IJspret

4
.  Opheffing vrouwengroep 

Marhaba

5
.  Speel-o-theek: 

voortbestaan bedreigd!

6
.  Koninginnedag 2003 in de 

speeltuin??

.  Bestuur van het buurthuis 
zoekt raad

7
.  Wie zijn toch die mensen 

van Graafseweg 101?

8
.  De Zeeheldenbuurt anno 

1911

jaargang 8  •  nr. 1  •  februari  2003



Roel Winter

Begin oktober was de presentatie van de 
plannen in het wijkcentrum en in die tijd is 
ook onze mening gevraagd in een wijkpei-
ling. Daarna zwijgt ‘Dobbelman’. Waar staan 
we eigenlijk sinds die bijeenkomst in oktober 
en waarom blijft het zo stil?

‘De belangrijkste reden is dat het open plan-
proces even heeft stilgelegen. De werkgroep 
Dobbelman (als officiële vertegenwoordiger 
van de wijk in dit proces) heeft in december 

W e r k g r o e p  D o b b e l m a n
z o r g t  v o o r  u i t s t e l

   C o l l e g e b e s l u i t

Hoe is het eigenlijk met het 

Dobbelmanterrein? Volgens 

de planning had het globale 

plan plus advies aan bur-

gemeester en wethouders 

ruim vóór de jaarwisseling bij 

het College van B&W moe-

ten liggen. Inmiddels is het 

februari…

Roel Winter, de huidige en 

inmiddels 5e voorzitter van de 

werkgroep Dobbelman, doet 

graag uit de doeken waar 

we nu staan en wat we als 

Bottendalers in de komende 

periode kunnen verwachten.

haar bijdrage opgeschort. Dat 
gebeurde in de periode waarin 
het advies van het coördina-
tieteam (alle partijen) voor het 
College van B&W in de maak 
was. Het eindresultaat van de plannen was in 
onze ogen kwalitatief onvoldoende. Op het mo-
ment dat het advies geschreven werd, had de 
werkgroep nog een lijst van maar liefst negen 
cruciale onopgeloste aandachtspunten op haar 
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C O L O F O N

Het aftellen is gestopt: de 

Zeeheld valt ook in 2003 zes 

keer bij u op de mat. Gelukkig 

hebben meerdere enthousiaste 

wijkbewoners zich aangemeld 

als redactielid. In een van de 

komende nummers van het 

wijkblad stelt de vernieuwde 

redactie zich aan u voor. 

De Zeeheld is gered, maar zoals 

u in dit nummer kunt lezen geldt 

dat niet voor een aantal andere 

Bottendaalse organisaties. De 

speel-o-theek bemannen, samen 

koninginnedag in de speeltuin 

organiseren of meedenken in 

de Beheers en activiteitencom-

missie van het wijkcentrum? U 

kunt als vrijwilliger in de wijk 

niet gemist worden!

B E S T E  B O T T E N D A L E R S

B o t t e n d a a l  s t e m t  r o o d
 “ Ve r k i e z i n g e n  2 0 0 3 ”

                                          Bottendaal          Nijmegen           Nederland
                                                     aantal         pct             aantal            pct                    pct

   PvdA                               1288           30,8         30228          32,6          26

   Groen Links                     883           21,1         11462          12,4         5,5

   CDA                                  458           11,0         17714          19,1       29,4

   SP                                     606           14,5         11412          12,3         6,3

   VVD                                  480           11,5         11244          12,1       18,2

   D’66                                  328             7,9           5235            5,6         4,1

   Leefbaar Nederland          21             0,5             271            0,3         0,4

   Klein Christelijk                   4             0,1             612            0,7         3,5

   LPF                                     73             1,7           3561            3,8         5,9

   Overige partijen                35             0,8             922            1,0         0,7

   totaal                         4176          100       92661          100      100

Dankzij de geweldige inzet van speeltuin-
beheerder Henk heeft Bottendaal deze 
winter al tweemaal een heuse ijsbaan ge-
had! En daar profiteerden niet alleen de 

i j s p re t

kinderen van, ook verscheidene ouders 
bonden de schaatsen onder. 

Foto: Eduard Ernst

Prachtig boek gratis en voor niks!

Opnieuw heeft de Bewoners Or-
ganisatie Bottendaal in de gelukkige dro-
ge opslagruimten van ons wijkcentrum 
een aantal exemplaren gevonden van het 
prachtige boek; ‘Bottendaal, de strijd om 
een leefbare wijk 1967-1992’ (1992). We ge-
ven toe, het boek is al wat ouder en hier 
en daar gedateerd maar nog steeds een 
must voor iedere Bottendaler, oudkomer 
of nieuwkomer. De geschiedenis van onze 
wijk vanaf haar ontstaan en met name de 
woelige jaren zeventig en tachtig worden 
er levendig in beschreven. Ook de op-
maak van het boek blijft ons inziens een 
prijs waard. 

Dit prachtboek, ‘Bottendaal, de strijd 
om een leefbare wijk 1967- 1992’, een 

collectorsitem bij uitstek, is opnieuw 
gratis en voor niks op te halen bij de se-
cretaris van de BOB, Theo Lucassen, 
Burghardt van den Berghstraat 68, 
iedere dag tussen 18.00 uur en 20.00 
uur (soms ben ik niet thuis maar kom 
dan de volgende dag terug).  
Maar op is op!



- vervolg -  
Werkgroep Dobbelman zorgt voor 
uitstel Collegebesluit
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agenda staan. Zaken waren onvoldoende 
uitgezocht, partijen hadden hun toege-
zegde huiswerk niet goed genoeg gedaan, 
in het coördinatieteam waren belangrijke 
agendapunten uitgesteld, er was nog niet 
gekeken naar mogelijke varianten in het 
ontwerp en er waren nog tal van onop-
geloste meningsverschillen en belangen-
tegenstellingen.’ 

Kun je ook voorbeelden noemen van 
punten die op dat lijstje stonden?

‘Er waren onder andere nog veel vragen 
over de verkeersafwikkeling; de gevolgen 
voor de natuurtuin door de plaats van de 
Talistoren waren niet duidelijk en het was 
niet zeker of de gemeente de panden aan 
de Graafseweg kon aankopen; onaccepta-
bel was de hoogte van gebouw Behrens 
3 naast het pand van Van de Veerdonk 
en Mulder; verder was de hoogte van 
de gebouwen op het hallenterrein en de 
locatie van de jongerenplek onvoldoende 
uitgekristalliseerd. Bovendien vond de 
werkgroep dat er te weinig argumenten 
op tafel lagen waarom de plannen sterk 
afweken van de uitgangspunten in ‘Een 
schoon begin’. We constateerden dat juist 
de fundamentele kritiekpunten van ons 
én van de wijkbewoners (die hun mening 
niet onder stoelen of banken staken tij-
dens de presentaties op 2 oktober, in de 
wijkpeiling en in afzonderlijke reacties 
aan coördinatieteam, werkgroep of wet-
houder!) opnieuw niet verwerkt waren.’ 

En toen hebben jullie de handdoek in de 
ring gegooid?

‘Natuurlijk wilden we niet zonder meer 
opstappen. Om te kijken of, en zoja hoe, 
we een en ander vlot zouden kunnen trek-
ken, hebben we een gesprek met wethou-
der Depla aangevraagd. Vlak voor kerst 
hebben we samen met de projectontwik-
kelaar, de gemeente en Talis bij Depla 
aan tafel gezeten. 

Dat gesprek heeft positief uitgepakt. 
We hebben duidelijk kunnen maken waar 

we als werkgroep stonden, waarom we 
de stap namen om onze bijdrage op te 
schorten en wat er zou moeten veran-
deren, wilden we weer verder (kunnen) 
gaan.Want uiteindelijk is de inzet van een 
open planprocedure om gezamenlijk tot 
een eindresultaat te komen waarin alle 
partijen zich kunnen vinden.’ 

Heeft dat gesprek iets opgeleverd?
‘Zeker! Er is gehoor gegeven aan alle 

inhoudelijke punten die we inbrachten. 
Nu we een aantal weken verder zijn blijkt 
dat we terecht - en nog net op tijd - aan 
de bel hebben getrokken. De Talistoren is 
bijvoorbeeld niet mogelijk op de geplande 
plek en alle partijen zijn er inmiddels van 
doordrongen dat de situatie op de kop van 
het plan aan de Graafseweg beter beke-
ken moet worden. Architect, projectont-
wikkelaar en gemeente gaan aan de slag 
om uit te zoeken wat nog uitgezocht moet 
worden en de architect bedenkt samen 
met de projectontwikkelaar varianten 
voor Behrens 3 en de Talistoren. Omdat 
we tevreden waren over de nieuwe af-
spraken die we maakten, hebben we onze 
bijdrage aan het open planproces weer 
hervat.’ 

Dus jullie gaan weer om de tafel met 
alle partijen?

‘We hadden begin januari de draad al 
weer opgepakt en als alle partijen hun 
huiswerk op tijd klaar hebben, komt 
er binnenkort één gemeenschappelijk 
eindadvies. Volgens de nieuwe planning 
buigt het College van B&W zich in de loop 
van maart over dat advies, wat betekent 
dat dit advies eind februari, begin maart 
klaar moet zijn. Overigens heb ik begre-
pen dat de gemeente er belang aan hecht 
dat alle partijen achter het advies kunnen 
staan, dus dat de planning nog enigszins 
flexibel is.’

Ruim 150 wijkbewoners hebben hun 
mening gegeven over het ontwerp in de 
wijkenquête. Kun je in grote lijnen aan-
geven wat daar uitgekomen is en ook 
wat er met onze mening is gedaan?

‘Een van de punten op ons cruciale 
lijstje was het eindrapport over de wijk-
peiling. Het eindrapport was niet klaar en 
dus niet goed verwerkt in het advies aan 
het College. Wij vonden dat de mening 
van wijkbewoners hier beter uit de verf 
moest komen. 

Interessant is dat de wijkpeiling grote 
overeenkomst vertoont met de mening 
van de werkgroep en datgene waar 
we ons hard voor gemaakt hebben in 
het coördinatieteam. Het heeft zaken 

onderstreept en ons bevestigd in onze 
koers. Dat we onze deelname in het open 
planproces opschortten was niet alleen 
in het belang van een kwalitatief goed 
eindadvies, maar ook in het belang van 
de bewoners, die met precies dezelfde 
bezwaren, opmerkingen en vragen kwa-
men als wij.’

Zoals?
‘Het resultaat van de enquête zal wat 

uitgebreider in een van de volgende 
Dobbelman-nieuwsbrieven staan, maar 
ik kan alvast wel zeggen welke zaken 
eruit sprongen. Dat was bijvoorbeeld de 
weerstand tegen de hoogte van Behrens 
3 en bezorgdheid over de dichtheid van 
de bebouwing plus de gevolgen die dat 
zal hebben voor het beeld van Bottendaal, 
de drukte in de wijk, rust en veiligheid. 
Verder waren er veel vragen en opmer-
kingen over toekomstige verkeersstro-
men en het parkeren en er was verdeeld-
heid over het vestigen van horeca in het 
pand van Van de Veerdonk en Mulder. 
Misschien moet ik over de dichtheid nog 
even zeggen dat een bepaalde bouwdicht-
heid een van de randvoorwaarden was 
van de gemeente en de projectontwik-
kelaar.’ 

En wat staat er op de rol voor de ko-
mende weken?

‘Nu is het zaak om samen alsnog een 
goed advies voor het College te schrijven 
en een nieuwe planning af te spreken 
in het coördinatieteam. We hebben 
hard gewerkt en veel bereikt, maar als 
werkgroep zullen we in de volgende fase 
speerpunten moeten vaststellen, want 
het proces wordt complexer en er komen 
steeds meer spelers op het veld. Behrens 
3, de Talistoren, verkeer en parkeren, de 
plaats van het jongerenveldje: het zijn al-
lemaal zaken waar we de vinger aan de 
pols moeten houden.

Ook gaan we kijken hoe we de wijk di-
recter kunnen betrekken bij de volgende 
fasen. Ikzelf ben voor een meer open vorm 
van betrokkenheid, door bijvoorbeeld 
momenten te creëren waarop mensen 
kunnen aanschuiven om van gedachten 
te wisselen met architect, projectontwik-
kelaar en gemeente. Bottendaal barst van 
de creativiteit en ideeën. Daar moeten we 
nóg meer gebruik van maken! Bovendien 
gaan we nu het stadium in dat het concre-
ter wordt en dus interessanter voor wijk-
bewoners. De tijd van schetsontwerpen 
is bijna voorbij. Binnenkort gaat het om 



Gemeente Nijmegen trekt subsidie in 

O p h e f f i n g  

B o t t e n d a a l s e  M a r o k k a a n s e  

v r o u w e n g r o e p  M a r h a b a

Al heel wat jaren is met behulp 

van welzijnsorganisatie Tandem 

een aantal Bottendaalse alloch-

tone vrouwengroepen bezig te 

integreren in de Nederlandse 

samenleving. Regelmatig sloten 

zich daarbij nieuwe vrouwen aan, 

terwijl al langer deelnemende 

vrouwen hun weg vonden in de 

Nederlandse maatschappij. Met 

name uit de Turkse vrouwengroep 

‘Grup 2000’ en uit de moeder-

dochter groep ‘El Badr’ lukten het 

nogal wat vrouwen mee te gaan 

doen met vrouwengroepen op 

stedelijk niveau of schreven ze 

zich in voor een school- annex be-

roepsopleiding. 

Eigenlijk is het alleen de groep 
Marhaba die nog voorziet in een dui-
delijke behoefte onder, met name wat 
oudere eerste en tweede generatie, 
Marokkaanse vrouwen om samen te 
denken en te werken aan integratie. 
Maar dat lukt niet zonder begeleiding 
vanuit de welzijnsorganisatie Tandem. 
De gemeente Nijmegen vindt dit onder-
tussen wel welletjes. Bottendaal is vol-
gens de gemeente een van de ‘sterke’ 
wijken van Nijmegen geworden en die 
moeten hun eigen boontjes maar dop-
pen. Daarom krijgt Marhaba geen geld 
meer om medewerkers van Tandem de 
vrouwengroep te laten begeleiden. De 
Marokkaanse vrouwen moeten maar 
fietsen naar het Willemskwartier, zegt 
de wethouder en daar aansluiting 
zoeken bij een Nederlands- buiten-

landse wijkgroep. Een groep trouwens 
met heel andere doelstellingen dan 
Marhaba. Conclusie exit Tandem en 
dreigende opheffing van Marhaba. 

Marhaba bestaat al heel wat jaren en 
komt elke week bijeen in het wijkcen-
trum onder begeleiding van Tandem. 
Op deze koffiemiddagen wordt er on-
der andere gepraat over de inrichting 
van de Nederlandse gezondheidszorg, 
onderwijs en gemeentebestuur. Ook 
organiseerden de vrouwen samen met 
Tandem hun eigen Nederlandse taal-
les, gegeven door een vrijwilliger. Dit 
omdat buitenlandse vrouwen uit de 
‘sterke’ wijk Bottendaal steeds achter-
aan moeten sluiten bij het Regionaal 
Opleidingen Centrum, de school van 
waaruit de gemeente professioneel 
Nederlandse les laat geven aan alloch-
tonen. Daar gaan altijd de vrouwen uit 
de zogenaamde ‘zwakke’ (= aanpak- en 
achterstands) wijken voor!

Nu hangt al vanaf 1998 het zwaard 
van Damokles boven de subsidiëring 
van Marhaba. Bottendaal is al vanaf 
het midden van de jaren negentig geen 
‘aanpakwijk’ meer en vanaf dat moment 
zijn de werkers van de welzijnsorga-
nisatie Tandem langzaam maar zeker 
wegbezuinigd. Uiteindelijk blijkt dan 
ook de begeleiding van Marhaba aan de 
beurt te zijn.

Vreemd 

De bewonersorganisatie Bottendaal 
vindt het allemaal maar vreemd. Het 
betrekken van allochtonen bij onze 
samenleving staat hoog op de politieke 
en dus ook gemeentelijke agenda maar 
blijkbaar niet voor Bottendaal. Dit puur 
en alleen omdat Bottendaal geen ‘aan-
pakwijk’ meer zou zijn. Tegelijkertijd 

wordt er in de gemeenteraad en in het 
College van burgemeester en wethou-
ders gediscussieerd over het opheffen 
van de indeling van Nijmegen in aan-
pak-, preventie- en achterstandswij-
ken. Met andere woorden, ook op het 
gemeentehuis wordt ingezien dat de 
ruimtelijke opsplitsing van sterker of 
zwakker in Nijmegen de werkelijkheid 
geweld aandoet. Een raadslid sprak 
zelfs van discriminatie op basis van de 
plek waar je toevallig woont. Maar over 
beleidsverandering is nog niet officieel 
besloten via een besluit van de gemeen-
teraad. Daarom blijven ambtenaren, in 
opdracht van wethouder Lenie Scholten 
(GroenLinks), en blijkbaar nog steeds 
gesteund door een raadsmeerderheid, 
het niet langer zijn van ‘aanpakwijk’ als 
het argument gebruiken om te bezuini-
gen op de subsidiëring van in ons geval 
de Marokkaanse vrouwengroep. De 
BOB heeft nog scherp geprotesteerd te-
gen deze gang van zaken en een kwade 
brief gestuurd met daarin een tweetal 
argumenten. Allereerst met de door 
steeds meer wethouders en raadsleden 
gedeelde opvatting dat de indeling van 
de stad in sterk en zwak, puur op basis 
van waar je woont, niet meer van deze 
tijd is. En met als tweede argument dat 
we het gek vinden dat over het spoor-
viaduct in de wijk Willemskwartier 
( = ‘zwakke’ wijk) vrouwen in exact 
dezelfde positie wel aanspraak kunnen 
blijven maken op ondersteuning vanuit 
Tandem. Maar we wilden wethouder 
Scholten niet meteen het vel over de 
oren gaan trekken om van haar te ver-
langen nu maar voor onbepaalde tijd de 
begeleiding door Tandem via de subsidi-
ering van Marhaba te financieren. Ook 
de BOB is van mening dat je resultaten 
moet kunnen meten en vooruitgang 

s



S p e e l - o - t h e e k :  
v o o r t b e s t a a n  
b e d r e i g d !

- vervolg - 
Opheffing Bottendaalse 
vrouwengroep Marhaba

- vervolg -  
Werkgroep Dobbelman zorgt 
voor uitstel Collegebesluit

Zoals geïnteresseerden weten, heb-
ben we al sinds geruime tijd oproepen 
geplaatst voor nieuwe vrijwilligers 
voor onze speel-o-theek, die één van 
de oudste is in Nederland. Tot op he-
den met teleurstellend resultaat.

Helaas gaat voor ons de tijd drin-
gen. We kunnen dankzij loyale me-
dewerkers nog tot het einde van dit 
schooljaar garanderen, dat we één 
maandagochtend per 14 dagen en één 
vrijdagmiddag per maand open zijn. 
Ten opzichte van het vorige seizoen is 
dit al een achteruitgang!

Voor zeker vier vrijwilligers komt 
er in juli een eind aan hun soms al ja-
renlange inzet voor de speel-o-theek. 
U zult begrijpen, dat de overige twee 
medewerkers de speel-o-theek niet 
op een acceptabele manier kunnen 
blijven runnen.

Vandaar nogmaals een dringende 
oproep voor versterking! We zoeken 

mensen, die zich twee keer per maand, 
liefst op maandagochtend, een paar uur 
willen inzetten voor een zeer goede zaak. 
Het is een voordeel als je zelf een kindje 
meebrengt, want dan leer je ons speel-
goedassortiment zeker snel kennen!

En bedenk: we hebben een groeiend 
aantal leden, die enthousiast speelgoed 
bij ons lenen, maar als er niemand op 
onze noodkreet reageert gaan we dicht. 
Zonde, hè?

            Bel!   Margot: 3 23 06 11
                    Chantal: 3 23 27 56

moet kunnen zien. Vandaar ons verzoek 
aan de gemeente om nog maar twee 
jaar, dus tot 2005, Marhaba financieel te 
ondersteunen opdat Tandem tot die tijd 
de begeleiding van Marhaba waar kan 
blijven maken. Het gaat dan om een be-
drag van zo’n 20.000 Euro. Een schijntje 
op de gemeentebegroting. Marhaba zou 
dan na die twee jaar dan op eigen be-
nen moeten kunnen staan. Een redelijk 
compromis, dacht de BOB. 

Reactie

Wethouder Scholten liet in de ge-
meenteraad op vragen van nogal wat 
raadsleden (met name vanuit haar ei-
gen partij GroenLinks) weten opnieuw 
naar de begeleiding van Marhaba te wil-
len kijken. Daartoe heeft ze een bezoek 
aan de vrouwengroep gebracht. Maar 
veel heeft het niet opgeleverd. Met 
onder andere het versleten argument 
dat Bottendaal een ‘sterke’ wijk is en 
dat de Marokkaanse vrouwen ook wel in 
het Willemskwartier terechtkunnen, on-
danks de grote verschillen in doelstel-
ling van de gemengde vrouwengroep 
aldaar (en zonder extra geld voor de 
Tandem-medewerkers in die wijk), blijft 
zij en de rest van het College van B&W, 
bij haar besluit. Als extra reden, zo ver-
namen wij uit de wandelgangen, geldt 
nog dat er in het College van B&W, een 
meerderheid van wethouders en burge-
meester(?) is, die vinden dat integratie 
alleen maar politiek op ondersteuning 
kan rekenen indien de vrouwengroe-
pen gemengd zijn samengesteld (dus 
autochtoon en allochtoon door elkaar). 
Een discussie die in Nederland nog lang 
niet is afgerond, er valt wat vóór maar 
ook wat tegen te zeggen (willen bijvoor-
beeld eerste generatie Marokkaanse 
vrouwen al meteen aan tafel met ande-
ren?). Ondertussen constateren wij wel 
dat er geen toekomst meer is voor de 
Marokkaanse vrouwengroep Marhaba 
en dat vindt de BOB nogal wrang. En 
dat allemaal op basis van een achter-
haald ‘sterke’ wijk argument en een po-
litiek academisch onduidelijke discussie 
in het College van B&W! 

Namens de BOB,
Theo Lucassen.

de werkelijke invulling van onder andere 
architectuur, duurzaam bouwen, kleuren, 
bestrating, verkeer, groen, bomen, het 
binnenterrein, verlichting en veiligheid. 
Het betekent dat plattegronden en door-
sneden van gebouwen preciezer worden 
uitgewerkt. Omdat ook de omringende 
straten van het terrein een ander aanzien 
krijgen door de nieuwbouw is het alleen 
maar prettig als wijkbewoners hierover 
meedenken.’

Wil je mensen oproepen om hun inbreng 
te leveren?

‘Graag! Opmerkingen en suggesties 
zijn zeer welkom. Trouwens, ook de werk-
groep kan zeker ‘nieuw bloed’ gebruiken, 
want in de afgelopen periode zijn er ook 

weer mensen uit vertrokken en in de 
drukke periode die we voor de boeg heb-
ben, kunnen we wel wat extra mensen 
gebruiken.’ 

Marieke van Nieuwkuyk
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K o n i n g i n n e d a g  2 0 0 3
i n  d e  s p e e l t u i n ? ?

Het buurthuis (wijkcentrum) is er 
voor allerlei groepen, belangen- en ge-
zelligheidsverenigingen uit Bottendaal. 
Voor de coördinatie daarvan is het be-
stuur van de beheers en activiteiten-
commissie verantwoordelijk. Ze doet 
dat in samenwerking met de werkers 
in het buurthuis. Voor een heel stuk 
loopt dat als een trein, omdat er langlo-
pende contacten en contracten zijn, die 
niet steeds opnieuw besproken hoeven 
te worden. De groepen gebruiken het 
buurthuis voor de realisering van hun 
eigen belangen en vinden als regel heel 
goed hun eigen weg.
Maar het zou niet slecht zijn als ook 
nieuwe initiatieven de kans zouden 
krijgen. Het is hier dat het bestuur 
voelt dat er een manco is. We zouden 
graag willen dat er zich mensen zouden 
aanbieden om met ons in het bestuur 
mee te doen. Een of andere echte oude 

Bottendaler zou leuk zijn, maar ook 
nieuwe Bottendalers zijn welkom. Het 
zou goed zijn als er mensen bijkwamen 
van Turkse of Marokkaanse afkomst. 
Dus als u dit leest, bedenk eens of dit 
iets is voor uzelf. Of misschien kent u 
iemand die dit goed zou kunnen, die ge-
vraagd zou moeten worden; laat het ons 
weten, dan gaan wij er achteraan. 
We hebben hard nieuwe mensen nodig. 
Dus kom erbij, als u wilt.

Er is nog een ander probleem. Het 
bestuur heeft het afgelopen jaar wel 
een paar initiatieven genomen maar 
die zijn volledig geflopt. Alleen de 40+ 
activiteit (bingo) op de woensdagmid-
dag loopt goed, waar we dan ook in 
2003 mee doorgaan. Vooral het feit dat 
er voor het initiatief om een intercultu-
rele brunch te organiseren geen enkele 
belangstelling was, ligt ons zwaar op de 
maag. Het roept de vraag op of er binnen 

H e t  b e s t u u r  v a n
 h e t  b u u r t h u i s  z o e k t  r a a d

meer weg te denken. De dag werd de 
afgelopen jaren georganiseerd door 
een groep van 6 á 8 mensen, die het 
grootste deel van de voorbereidingen 
deden, aangevuld met een grote groep 
die op de dag zelf actief was. In totaal 
deden jaarlijks wel dertig tot veertig 
vrijwilligers mee.
Het is altijd een heel gezellige tijd ge-

weest en zeker niet alleen op de dag 
zelf maar met name ook tijdens de 
voorbereidingen. Na vier jaar stop ik 
er mee. 

Ik zoek iemand die met
plezier de organisatie van de 
Koninginnedag van mij over 

wil nemen.

Tot nu toe hield dit vooral in dat 
je de basisgroep van de organisatie 
coördineert. Inmiddels ligt er een uit-
gebreid draaiboek klaar voor dit jaar, 
met alle sponsors en te verrichten 
taken, namen met vrijwilligers etc. 
Bovendien kun je in de eerste fase nog 
met vragen op mij terug vallen. Geloof 
me, het is hartstikke gezellig en je 
leert ook nog eens een hoop mensen 
uit de wijk kennen. 
De meeste mensen zijn op Konin-
ginnedag wel eens in de speeltuin ge-
weest. Al deze mensen zullen beamen 
dat het erg jammer zou zijn als Konin-
ginnedag in de speeltuin niet meer 
door zou gaan.

Heb je hier zin in, of als 
je meer wil weten, bel mij dan, 
tel: 3231392.

Groetjes van Eduard Ernst

Bottendaal behoefte is aan dergelijke 
initiatieven. Of moeten het hele andere 
activiteiten zijn die wij niet zo goed kun-
nen bedenken, maar die op de een of an-
dere manier wel leven. Het zou prachtig 
zijn, als er mensen waren die hierop 
willen reageren; die misschien kunnen 
aangeven wat zij missen en die vinden 
dat dat gedaan moet worden. Dus als u 
iets weet of denkt of vindt, laat het ons 
weten! Liefst per omgaande, omdat u 
het anders misschien niet meer doet.

Dus maak ons wijzer
 als u wilt!

Namens het bestuur van de Beheers 
en activiteiten-commissie Burghardt:

Kees Hermsen,
Stijn Buysstraat 14b

Beste mensen,
Zoals elk jaar beginnen om deze 

tijd de voorbereidingen weer heel 
langzaam voor de Kinder-Konin-
ginnedag in onze speeltuin ‘Het 
Kraaiennest’. Dit wordt al weer het 
vijfde jaar. Voor de meeste mensen 
in Botttendaal is het feest in de 
speeltuin op Koninginnedag niet 
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Wie zi jn toch die mensen van Graafseweg 101?

  ‘   K o m  g e w o o n  e e n s  k i j k e n,  
   w e  h e b b e n
   e e n  h e e l  m o o i  k o o r’
Op de gevel van Graafseweg 101 
hangt een opmerkelijk bordje. “U 
bent van harte welkom’, heet het 
uitnodigend. De ‘bewoners’ zitten er 
al tachtig jaar. En toch zullen maar 
weinig Bottendalers hen kennen, de 
mensen van de Nieuw-Apostolische 
Kerk. Ferdie Teunissen is er voor-
ganger en wil niets liever dan zijn 
buurtgenoten vertellen wie die men-
sen van nummer 101 toch zijn. 

‘De Nieuw-Apostolische Kerk vindt haar 
oorsprong in Schotland’, aldus Teunissen. ‘In 
1830 om precies te zijn. Zo’n dertig jaar later 
komt de Kerk ook naar Nederland. De Nieuw-
Apostolische gemeenschap in Nijmegen 
werd in 1896 gesticht.’

Omzwervingen

Na enkele omzwervingen door de stad 
liet de gemeenschap een eigen onderko-
men bouwen aan de Graafseweg. In 1923 
werd de nieuwe kerk in gebruik genomen. 
Op de kop af tachtig jaar geleden. ‘Aan 
de buitenkant is onze kerk in al die jaren 
nauwelijks veranderd’, weet de voorganger. 
‘Het interieur daarentegen wel. De laatste 
keer in de jaren zeventig. En nog niet zo 
heel lang geleden werd het woonhuis aan 
de Graafsedwarsstraat 8 bij het kerkgebouw 
gevoegd.’ 

Regionaal

Teunissen vindt het niet zo verwonderlijk 
dat maar weinig Bottendalers de Kerk echt 
kennen. ‘Met zo’n vijftig actieve leden zijn 
we natuurlijk een betrekkelijk kleine ge-
meenschap. Bovendien hebben we vooral 
een regionale functie. De dichtstbijzijnde 
Apostolische kerken liggen in respectieve-
lijk Arnhem en Venlo, dus eigenlijk bestrij-
ken we vanuit Bottendaal alles wat daar 
tussen ligt.’

Tevreden

Bekend of niet, de Nieuw-Apostolische 
Kerk is zeer tevreden met haar plekje in 

Bottendaal, aldus Teunissen. ‘Het liefst 
zouden we hier blijven, maar de ontwikke-
lingsplannen voor het Dobbelmanterrein 
maken dat vooralsnog ongewis. Daarom 
zijn we van begin af aan mee gaan praten 
en denken met de gemeente.’ 

vruchten

Zelf zit Teunissen in de Dobbelman 
werkgroep Dobbelman. En hoewel nog 
steeds niet duidelijk is of de kerk kan 
blijven, hebben de plannen op een ander 
vlak al vruchten afgeworpen. ‘Sinds ik in 
de werkgroep zit, heb ik veel meer contact 
met de wijk’, vertelt de voorganger. ‘Als 
niet-Bottendaler leer ik de wijk en haar 
bewoners beter kennen en omgekeerd 
hebben een aantal werkgroepleden inmid-
dels uit nieuwsgierigheid al een bezoek 
aan onze kerk gebracht’.

Uitnodiging

Het toegenomen contact met de wijk 
stemt de voorganger tevreden. ‘Er staat 
niet voor niks een bordje met de tekst ‘U 
bent van harte welkom’ bij onze ingang. 

B i d d e n  i n  B o t t e n d a a l :
d e  N i e u w - A p o s t o l i s c h e  K e r k

De Nieuw-Apostolische Kerk is een 
christelijke kerk met wereldwijd ruim 
tien miljoen leden. Aan het hoofd 
van de Kerk staat de stamapostel. 
Die wordt bijgestaan door ruim 330 
apostelen over de hele wereld. Iedere 
apostel heeft een eigen district. 
Nederland is é-én zo’n district samen 
met Malta, Suriname, Brits Guyana 
en de Nederlandse Antillen. 

Iedere gemeente - zoals de plaat-
selijke kerk wordt genoemd - heeft 
een voorganger. Voor de Nijmeegse 
gemeente is dat de heer Ferdie 
Teunissen. De meeste ambtsdragers 

binnen de Nieuw-Apostolische Kerk 
zijn ‘leken’: mensen die geen officiële 
theologische studie hebben gevolgd 
en in het dagelijks leven een ‘gewone’ 
baan hebben.

Een kerkdienst wordt begonnen 
met samenzang, gevolgd door gebed, 
koorzang, prediking, schuldvergeving 
en avondmaalsviering. De leden spre-
ken elkaar aan met broeder en zuster, 
en er bestaat een warme en belang-
stellende onderlinge sfeer.

Meer informatie over de geloofsleer 
is te vinden op www.nak-nl.org. De 
heer Teunissen is telefonisch bereik-
baar onder nummer (024) 354 14 80.

Een uitnodiging die wat mij betreft zeker 
onze buurtgenoten betreft. Hoewel het 
helaas niet mogelijk is om op elke gewenst 
moment binnen te lopen, nodig ik iedereen 
van harte uit om eens naar een van onze 
diensten te komen, op zondagmorgen 10.00 
uur of woensdagavond 20.00 uur. Je hoeft 
daar echt geen lid van onze kerk voor te 
zijn of te worden’, benadrukt de voorganger. 
‘Kom gewoon eens kijken. Bovendien heb-
ben we een heel mooi koor.’ 
 JvdH
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Tijdens een van mijn speurtochten in het 
Nijmeegs Stadsarchief kwam ik een ju-

weel van een stadsplattegrond tegen van 
Nijmegen uit 1911. Het is ongelooflijk om 
te zien wat er in zo’n kleine honderd jaar 
veranderd is in onze stad. Op de uitsnede 
van het huidige Bottendaal staat elk huis nog 
ingetekend en is nog veel braak terrein te 
zien. Sommige straten heten nu anders, an-
dere zijn in de loop van de jaren verdwenen: 
op de kaart zie je bijvoorbeeld dat de van 
Oldenbarneveldtstraat toen nog ‘Bottendaal’ 
heette, dat de Vondelstraat uitkwam op de 
Stationsweg (Van Schaeck Mathonsingel) 
en dat de Evertsenstraat in 1911 nog van 
Drielstraat heette. 

De naam van Dr. Jan Berends bleef – anders dan 
stratenbouwer van Driel - wél voor ons behou-

den: deze nobele Nijmeegsche arts zorgde ervoor 
dat Nijmegen in 1850 zijn eerste ziekenhuis kreeg, 
gelegen aan de Pauwelstraat en werd gerund door de 
zusters van Liefde uit Tilburg. Dat ziekenhuis was trou-

wens hard nodig vanwege de toen veel voorkomende 
ziektes als cholera, pokken, tyfus en difterie.

Tussen de Jan de Wittstraat en de Graafschestraat 
lag ‘t Begin’; de naam van dit in 1920-1921 ver-

vallen geraakte straatje herinnert aan het feit dat hier – 
na de opheffing van Nijmegen als vestingstad in 1874 
en de sloop van de wallen – het eerst werd gebouwd. 
De stad kreeg weer lucht en bloeide op: bedrijven 
vestigden zich, huizen werden gebouwd en Nijmegen 
werd aangesloten op het snel groeiende spoorwegnet. 
Ook in onze wijk werd druk gebouwd en er vestigden 
zich tal van grote en kleine bedrijven: overal kon je 
het geluid van aambeelden, drukpersen en stoomma-
chines horen. Nu, een eeuw later, zijn deze geluiden 
verstomd en genieten we van Bottendaal als woon- en 
leefwijk.

Wil
BRON: HET ARCHIEF NIJMEGEN

DE ZEEHELDENBUUR T ANNO 1911
Een dorpsstraat midden in de stad


